
DĂ-NE,  DOAM N E, M I NTEA CEA DE PE U RMĂ! 
Am fost întrebat dacă Teatrul Tineretului din Piatra Neamţ 

are şanse să redevină cel care a fost. Sînt tentat să răspund că, 
pentru moment, problema teatrului e aceea de a afla în ce 
măsură îşi va valorifica şansa de a supravieţu i .  Pentru că 
inceputu l  acestei stagiun i  ne găseşte cu o trupă sever 
descompletată: unsprezece actori şi o singură actriţă. 

Din cei douăzeci de actori angajaţi in această vară de 
Teatrul Naţional din Bucureşti, zece şi-au inceput cariera 
artistică la Piatra Neamţ, iar cinci dintre ei semnau încă statul 
de plată al T.T.-ului la sfîrşitul anului trecut. Nu ne rămîne decît 
să fim mindri de faptul că am izbutit, de bine de rău, să 
păstrăm prin ani faima unei rampa de afirmare a tinerilor ac
tori. Numai că orice proiect repertorial depinde de posibilităţile 
unei d istribuţ i i  rezonabile. Iar perspectivele înnoirii trupei 
reprezintă acum o ecuaţie cu datele radical modificate. 

Circulaţ ia actorilor e mai puţin îngrădită de legi şi tinde să 
devină intr-o mai mare măsură condiţ ionată de valoare. Dar 
considerentele materiale şi evantaiul oportunităţ ilor incep să 
aibă un cuvint greu in orientarea actorilor. Ca efect al unor cifre 
de şcolari zare artificial coborita, piaţa liberă a valorilor artistice 
debutează cu un considerabil dezechilibru: cererea e enormă, 
iar oferta e redusă. ln efortul de intinerire a trupelor, teatrele 
Capitalei au profitat in dauna celor din provincie. Ceea ce va 
duce la apariţia unui nou val de neprofesionişti pe scenele 
profesioniste din ţară. Şi nu dintre cei mai dotaţ i, pentru că 
aceia vor fi reuşit să profite de o înregimentare mai generoasă 
în şcolile de teatru.  Una peste alta, stagiunea 1 990- 1 991  
începe pentru noi cu  un handicap in  plus. 

Din punct de vedere financiar perspectivele sint incerte. E 
de aşteptat ca în condiţi i le unei situaţii economice cel puţin 
precare bugetul Culturii să fie greu de incropit. Iar criteriile 
distribuirii acelui buget vor fi anevoie de stabilit. Cil priveşte 
teatrele, e greu de spus dacă va prima calitatea producţiilor 
sau încasările. ln pofida înţelepciunii milenara a proverbelor, 
mai toate teatrele vor goni după amîndoi iepurii . Şi asta in 
condiţ i i le in care orice bănuţ cheltuit e supus aceloraşi 
reglementări financiare ale epocii de aur care ne-a adus in 

sapă de lemn. 
Tn loc de a se încăpăţîna să propună o Lege a teatrelor 

înainte ca Parlamentul să elaboreze o Constituţie, ori să ia 
măcar in discuţie modificarea Codului muncii, Ministerul Cul
turii ar putea fi mult mai util instituind o reformă în numai două 
puncte: 1) autonomia deplină a teatre lor în administrarea 
bugetului propriu (subvenţie şi încasări) şi 2) angajarea 
cadrelor artistica pe bază de contracte l imitate in timp, liber 
negociabile intre păf1i şi pornind de la un salariu minim garan
tat . sporit cu 10% pentru teatrele din provincie. (Cu menţiunea 
că orice angajat are dreptul la un contract pe un an la teatrul în 
care se afla la data aplicării reformei.) 

Nu încape îndoială că unele teatre se vor descurca mai bine, 
iar altele mai puţ in. Dar principiul sănătos ci nu trebuie să te 
întinzi mai mult decît plapuma bugetului va naşte soluţ i i  
realiste, iar  diversitatea lor va servi ca experinţă dobîndită în 
vederea unei viitoare legi-cadru. 

Dacă o asemenea reformă ar putea fi una din cheile lzbînzii 
întru supravieţuirea multor teatre, cea de-a doua e în mîinile 
Consiliului de administraţie al fiecărui teatru în parte: reper
toriul. După o perioadă în care spectacolul din afara tearului 
era mai captivant decît cel ce putea fi găsit pe scena teatrului, 
e de aşteptat ca publicul doritor de teatru si se reîntoarcă in 
stai. Cu condiţia să intuim cît mai exact ce aşteaptă de la noi 
acest public. Un public al cărui nivel de aşteptare e neîndoios 
modificat de evenimentele ce I-au scos in stradă. Dă-ne, 
Doamne, mintea cea de pe urmă! Pentru ci singurul adagiu 
care-mi vine în minte e acela cu 'Ajutorarea inecat ilor e o 
cauză a inecatilor înşi şi!' (Unde se vede că llf şi Petrov sînt 
deocamdată mai aproape de noi decJl Mark Twain, să zicem . . .  ) 

Cil priveşte întrebarea dacă Teatrul Tineretului din Piatra 
Neamţ are şanse să redevină cel care a fost, aş prefera să 
răspund la anul pe vremea asta. Pot afirma, însă, cu cer
titudine că ambiţia de a rămîne teatrul pe care-I iubim nu ne-a 
părăsit niciodată. Premiera cu care am încheiat stagiunea ne 
stă mărturie. 
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